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کشَف رود با دیرینگی ۸۰۰ هزار ساله، از جمله 
آلوده ترین رودهای کشور است که همچنان پای 
ســاماندهی آن لنگ می زند.به گزارش باشگاه 
خبرنگاران جوان، بیش از ۲۰ ســال از تکاپوی 
دستگاه های مختلف برای حل مشکلات زیست 
محیطی کشــف رود می گــذرد و برنامه های 
مختلفی برای ساماندهی آن تدوین شده است 
که متاسفانه هیچ یک تا کنون به ثمر ننشسته 
و همچنان فاضلابی خروشــان در این رودخانه 
جاری اســت.در آخرین تفاهمی که در آبان ماه 
۹۸ صورت گرفت، »ســاماندهی کشف رود« از 
سوی ۶ دســتگاه اجرایی با واگذاری مدیریت 
واحد اجرای طرح ســاماندهی به شــهرداری 
مشــهد، با مدیریت واحد وارد مرحله اجرایی 
شد، اما هم اینک روزانه ۴۰۰ تانکر فاضلاب در 
کشف رود تخلیه می شود و عملکرد شهرداری 
به گونه ای اســت که رییس سازمان حفاظت 
محیط زیست در بازدید دیماه امسال از کشف 
رود به فاضلاب رود تعبیر کرد و به شــهرداری 
هشــدار داد که هرچه زودتر ساماندهی کشف 
رود را انجام دهد و در این مسیر اگر نمی تواند 
مســائل اعتباری آنرا تامین کند، از منابع ملی 
استفاده کند.رئیس ســازمان حفاظت محیط 
زیست خراســان رضوی گفت: هر چه دیدیم 
آلایندگی و تخریب بود و این وضعیت اســفبار 
برای کلانشــهر مشــهد، که پایتخت فرهنگی 
جهان اســلام است، زیبنده نیســت.او با بیان 
اینکه قرار بود کشــف رود تا ۲۲ بهمن پارسال 
ساماندهی شود، اما تاکنون هیچ اتفاقی در این 
حوزه نیفتاده است، این تعلل را موجب تهدید 
جان و سلامت انسان ها دانست و هشدار هایی 
را به دســتگاه های متولی در خصوص ضرورت 

ساماندهی کشف رود داد.
مدیــرکل حفاظت محیط زیســت خراســان 
رضــوی ادامه داد: در این ســفر معاون رییس 
جمهور از نزدیک در جریان معضلات کشــف 
رود قــرار گرفت و مقرر شــد موضوع اصلاح 
محدوده منطقه حفاظت شــده کشــف رود با 
دلایل ارسال شده از سوی دستگاه های اجرایی 
در شــورای عالی حفاظت محیط زیست طرح 
و تعیین تکلیف شــود.مهدی اله پور بیان کرد: 
همچنین در این سفر با تخصیص ۵۳ میلیارد 
تومان از محل تســهیلات صندوق ملی محیط 
زیست برای تکمیل تصفیه خانه سپتاژ مشروط 
به ارائه برنامــه زمانبندی و طرح اجرای کار از 
سوی شهرداری مشهد برای اتمام نهایی پروژه 
تصفیه خانه سپتاژ مشهد موافقت شد.سپتاژ به 
لجن حاصل از ســپتیک تانک ها، چاه فاضلاب 
و یا توالت ها گفته می شــود کــه حدود ۹۶ تا 
۹۹ درصد آنــرا آب و مقادیر کمتری را فلزات 
سنگین، فسفر و چربی تشکیل می دهد که از 
نظر بهداشتی می تواند خطرناک باشد و قبل از 
تخلیه در محیط، باید تصفیه تکمیلی شــود تا 
علاوه بر جلوگیری از آلودگی زیست محیطی و 
بهداشتی، بتوان از آن برای مصارف کشاورزی 
اســتفاده کرد.او تصریح کرد: شهرداری مشهد 
نیز مکلف شــد هر چه سریعتر نسبت به اتمام 
نهایی پروژه و بهره برداری از تصفیه خانه سپتاژ 

اقدام کند.رئیس سازمان حفاظت محیط زیست 
خراسان رضوی تاکید کرد: شرکت شهرک های 
صنعتی اســتان نیز متعهد شد تا پایان امسال 
تصفیــه خانه شــهرک صنعتی چرمشــهر را 
تکمیل، راه اندازی و در مدار بهره برداری قرار 
دهــد، در غیر این صــورت، اداره کل حفاظت 
محیط زیست اســتان نسبت به ورود و اجرای 

تکالیف قانونی خود اقدام خواهد کرد.
کمبــود تصفیه خانه فاضــلاب از چالش های 
اساســی کلانشهر مشهد است و همین معضل 
باعث شده بخشی از فاضلاب خام شهر به کشف 
رود ریخته شــود، هم اینــک ظرفیت تصفیه 
خانه های فاضلاب مشهد ۲۳۰ هزار متر مکعب 
در روز است.اله پور اظهار کرد: تناسب نداشتن 
شــبکه جمع آوری و انتقال فاضلاب شهری با 
ظرفیــت تصفیه خانه های ایجاد شــده و عدم 
توفیق شرکت آب و فاضلاب مشهد، به عنوان 
متولی این بخش، برای ساخت تصفیه خانه های 
جدید و توســعه سایر تصفیه خانه های موجود 
را از مهمترین دلایل آلوده شــدن کشف رود 
به فاضلاب شــهری بیان کرد.او افزود: با وجود 
اجرای ۹۰ درصدی شــبکه اگو و جمع آوری 
فاضلاب شهر مشــهد، نبود ظرفیت تصفیه ای 
متناســب با آن، منجر به تخلیه روزانه حدود 
۳۰ تا ۵۰ هزار مترمکعب فاضلاب خام و بدون 
اجرای فرایند تصفیه به رودخانه کشف رود شده 
است. رئیس ســازمان حفاظت محیط زیست 
خراسان رضوی ادامه داد: با توجه به نوع و روش 
شــبکه اجرا شده در برخی از تصفیه خانه های 
شــهر نظیر تصفیه خانه پرکندآباد ۲ و اولنگ 
اسدی، فعالیت آن ها فاقد عملکرد مطلوب است 
و در اکثــر موارد نتایج خروجی آن ها در برخی 
از پارامتر های سنجش شده غیراستاندارد است.

مدیرکل حفاظت محیط زیست خراسان رضوی 
تاکید کرد: احداث تصفیه خانه سپتاژ نیز توسط 
شهرداری مشهد در دستور کار قرار گرفته است 
که حدود ۵۰ درصد پیشــرفت فیزیکی دارد، 
اما طبق برنامه مقرر ایــن تصفیه خانه باید تا 
آبان ماه پارسال بهره برداری می شد که این امر 
محقق نشــده و این کم کاری منجر به تشدید 

آلودگی ها شــده است. حســین ذبیحی مدیر 
پروژه ساماندهی کشف رود با اشاره به در دست 
ساخت بودن تصفیه خانه فاضلاب سپتاژ توسط 
شهرداری، گفت: این تصفیه خانه با ۵۵ درصد 
پیشرفت فیزیکی در دست اجراست و تا کنون 
۶۵ میلیارد تومان برای آن هزینه شده که تنها 
۱۵ میلیارد تومان آن از محل اعتبارات دولتی 
بوده اســت.او افزود: اگر اعتبارات دولتی تزریق 
شود این پروژه شتاب گرفته و سرعت کار چند 
برابر می شود.علی نجفی معاون خدمات شهری 
شهرداری مشهد گفت: ســاخت تصفیه خانه 
ســپتاژ وظیفه شــهرداری نبود، اما در جریان 
طرح، مدیریت واحد ســاماندهی کشف رود به 
شهرداری واگذار شد و اکنون همه دستگاه های 
دخیل در ساماندهی این رودخانه کنار کشیده 
اند و تنها شــهرداری در میدان مانده است. او 
افزود: در ســفر اســتانی رییس جمهور، ۱۶۵ 
میلیارد تومان اعتبار برای ســاخت این تصفیه 
خانه مصوب شد، اما تا کنون فقط ۱۵ میلیارد 
تومــان این رقم تخصیص یافته اســت.معاون 
خدمات شــهری شهرداری مشــهد ادامه داد: 
۵۳ میلیارد تومان اعتبار نیز برای تکمیل این 
تصفیه خانه از محل منابع صندوق ملی محیط 
زیست مصوب شده که اگر تخصیص یابد، تا ۶ 
مــاه آینده تصفیه خانه به صورت کامل به بهره 
برداری می رسد.طبق تفاهم نامه مدیریت واحد 
ساماندهی کشف رود توسط شهرداری مشهد 
در آبان ماه سال ۹۸، سامان دهی ۸۱ کیلومتر 
از مسیر کشف رود به شهرداری محول و مقرر 
شد دستگاه های اجرایی مختلف نیز همکاری 
لازم را داشته باشند.فرهاد ذبیحی مدیر پروژه 
ساماندهی کشــف رود در شــهرداری مشهد 
گفت: ســاماندهی مسیر ۸۱ کیلومتری از پنج 
کیلومتری بلوار شــاهنامه تا پنج کیلومتر پس 
از تصفیه خانه چرمشــهر در حال اجراست و 
پروژه های مختلفی توسط شــهرداری در این 

بخش اجرایی شده است.
او افزود: مهندســی رودخانه در سه نقطه بلوار 
شــاهنامه، خین عرب به کلات و منطقه پنج 
تن انجام شــده و اقدامات خوبی نیز در کاشت 

و صیانت از فضای سبز، به کارگیری نیرو های 
حفاظتی، اســتفاده از دیوار هــای بتنی برای 
جلوگیری از تصــرف، نصب تابلوهای محدوده 
و تصفیه خانه ســپتاژ برنامه ریزی شــده و در 
حال اجراست.مدیر پروژه ساماندهی کشف رود 
در شــهرداری مشهد ادامه داد: تا کنون توسط 
شهرداری ۲۰۰ میلیارد تومان برای ساماندهی 
کشــف رود هزینه شده است و در واقع ما تنها 
نهادی هســتیم که طبق تفاهم نامه پای کار 
بــوده ایم.ذبیحی بیان کرد: طبــق گزارش ۶ 
ماه قبل دیوان محاسبات نیز شهرداری مشهد 
دســتگاهی بوده که بیشــترین تعهدات را در 
ساماندهی کشف رود انجام داده است.او تصریح 
کرد: امسال نیز شهرداری ۱۰۰ میلیارد تومان 
در این پروژه هزینه می کند اما ساماندهی ۸۱ 
کیلومتر طول این رودخانه کار بزرگی اســت و 
هزینه و اعتبار سنگینی می طلبد و اگر ۲ هزار 

میلیارد تومان نیز هزینه شود، باز کم است.
کشت فاضلابی از مهمترین معضلات رودخانه 
کشــف رود بوده و هست و طبق گفته رییس 
سازمان حفاظت محیط زیست، مردم مجبورند 
که کشاورزی کنند اما مســوولان حق ندارند 
در چهار هزار هکتار زمین کشــاورزی اطراف 
کشــف رود سم وارد ســفره مردم کنند و این 
یک جنایت اســت.علیرضا طاهری مدیرعامل 
شرکت آب منطقه ای خراسان رضوی گفت: در 
۲ دهه گذشته در بخش زیادی از بستر و حریم 
رودخانه کشف رود، همواره مزارع کشاورزی و 
کشت صیفی و ســبزیجات وجود داشته است 
که با فاضلاب کشف رود آبیاری می شده اند.او 
افزود: در ۲، سه سال اخیر اقدامات خوبی برای 
پیشگیری از کشت فاضلابی و آزادسازی بستر 
رود صورت گرفتــه و هم اینک معضل آبیاری 
محصولات با فاضلاب آلوده بسیار محدود شده 
است.مدیرعامل شرکت آب منطقه ای خراسان 
رضوی ادامه داد: هم اینک بیش از هزار و ۵۰۰ 
هکتار از بســتر کشــف رود آزادسازی شده و 
از غرب مشــهد تا تقاطع کشف رود و پل کنار 
گذر شــمالی هیچ کشت و کار فاضلابی وجود 
نــدارد، اما بعــد از این محدوده کشــت و کار 

آلوده همچنان انجام می شــود.طاهری با اشاره 
به اینکه هر آبی که وارد کشــف رود می شــود 
باید قابل رهاســازی به محیط باشد، بیان کرد: 
برای اصلاح کشف رود باید این رود از فاضلاب 
عاری شود، با تکمیل تصفیه خانه های فاضلاب 
و ساخت تصفیه خانه سپتاژ، تا پنج سال آینده 
به جــای فاضــلاب، آب زلال در این رودخانه 
جاری خواهد بود.او تصریح کرد: اکنون روزانه 
۴۰۰ تانکر فاضلاب خانگی مشهد به کشف رود 
تخلیه می شود که برای ساماندهی این وضعیت 
باید تصفیه خانه سپتاژ هر چه سریعتر توسط 
شهرداری تکمیل و بهره برداری شود.مدیرعامل 
شــرکت آب منطقه ای خراسان رضوی تاکید 
کرد: برای احیای کشــف رود، توســعه فضای 
سبز در این محدوده توسط شهرداری و اجرای 
پروژه »بوم پارک« در دســتور کار اســت و با 
آزادسازی بســتر و حریم رودخانه، درختکاری 
در این محدوده در حال انجام اســت.علاوه بر 
تخلیــه فاضلابهای تانکــری، برخی واحدهای 
تولیدی و صنعتی نیز مســیرهایی برای تخلیه 
فاضلاب خود به کشــف رود باز کرده اند و در 
گوشــه گوشــه این رودخانه، سرچشمه های 
فاضلابی بــه وفور به چشــم می خورد.مهدی 
اله پور مدیرکل حفاظت محیط زیست خراسان 
رضوی در خصوص نحوه پایش و نظارت بر این 
طرح گفت: عمده پســاب جاری در کشف رود 
ناشــی از خروجی و بای پس تصفیه خانه های 
فاضلاب شهری، فاضلاب قسمت هایی از شهر 
که به شبکه اگو اتصال ندارند، فاضلاب تانکری، 
فاضلاب شهرک صنعتی چرمشهر و بخش بسیار 
محدودی هم به فاضلاب واحدهای بازیافت پت 
و پلاســتیک، قالیشویی و از این دسته واحدها 
اســت.او افزود: نظارت مستمر بر هریک از این 
منابع آلاینده از سوی اداره کل حفاظت محیط 
زیســت استان اعمال شده و به صورت مستمر 
از تصفیه خانه های فاضلاب شهری، شهرک های 
صنعتی از جمله شــهرک صنعتی چرمشــهر 
و واحدهای کارگاهی آلاینــده بازدید و نمونه 
برداری می شود و در صورت مشاهده تخلف نیز 
اخطاریه زیست محیطی صادر و مراکز آلاینده 
به مرجع قضایی معرفی می شوند و گزارش هایی 
نیز به کمیته ها و کارگروه های مدیریتی استان 
ارائه می شود. مدیرکل حفاظت محیط زیست 
خراسان رضوی ادامه داد: از ابتدای سال ۱۴۰۰ 
تاکنــون بیــش از ۸۰ نوبت پایــش از تصفیه 
خانه های فاضلاب شــهری و شهرک صنعتی 
چرمشــهر انجام شده اســت.اله پور بیان کرد: 
طبق این پایش ها از ابتدای امســال ۱۹ فقره 
اخطاریه زیست محیطی صادر شده و با انجام 
۳۰۰ نوبت پایش از واحدهای آلاینده کشــف 
رود شــامل واحدهای جمــع آوری و بازیافت 
ضایعات، قالیشویی ها و غیره، ۴۴ واحد آلاینده 
به مرجع قضایی معرفی شده است.ذبیحی مدیر 
پروژه ساماندهی کشف رود در شهرداری مشهد 
گفت: سرازیر کردن فاضلاب واحدهای تولیدی 
و خدماتی به کشف رود از معضلات این بخش 
است و برای پیشگیری از این تخلفات، گشتهای 

بازرسی در منطقه فعال شده است.

معضلیکههرسالتکرارمیشودکشف رود، همچنان بزرگترین فاجعه زیست محیطی مشهد
باراناهوازرابهزیرآبمیبرد

آبگرفتگی معابر و منــازل در اهواز به پدیده ای تکراری در زمان بارندگی تبدیل 
شده و مردم در انتظارند که مسئولان برای حل این مشکل چاره اندیشی کنند.

به گزارش مهر، آذر ماه ســال ۹۸ بارش باران باعث بروز ســیلاب در اهواز شد؛ 
شهروندان که تجربه ســیلاب فروردین همان سال را داشتند، این بار با معضل 
آب گرفتگــی معابر و ورود آن به منازل مســکونی خود روبه رو شدند.ســال ۹۸ 
بسیاری از شهروندان با مشکل سوختن وسایل برقی مختلف خود روبه رو شده و 
دولت وقت تنها مبلغی را به صورت بلاعوض به آنها پرداخت کرد اما با توجه به 

قیمت بالای لوازم خانگی آسیب های وارده قابل جبران نبود.
در این مقطع زمانی با وجود پیش بینی هواشناســی برای بارندگی های بیش از 
۱۰۰ میلی متــر ولی هیچ اقدام مؤثری برای جلوگیــری از بروز آب گرفتگی در 
شــهر اهواز صورت نگرفت و آن ســال بیش از ۳۰۰ خانوار از خدمات اســکان 
اضطراری هلال احمر خوزستان بهره مند شــدند.آذر ماه ۹۹ اما در ناباوری تمام 
معضل تکراری شــهر اهواز باعث مشکل برای شــهروندان شد و اردیبهشت ماه 
۱۴۰۰ بالازدگی فاضلاب و ســپس آذر ماه ۱۴۰۰ آب گرفتگی گســترده اوضاع 
این کلان شهر را نابسامان کرد.دی ماه سال ۱۴۰۰ نیز معضل دائمی اهواز، دامن 
شــهروندان را گرفت؛ شهردار اهواز از مناطق مختلف بازدید و طرح علاج بخشی 
برای رفع این معضل مصوب شد، طرحی که در آن آبفا و شهرداری باید برای رفع 
مشــکل آب گرفتگی در شهر تقسیم کار می کردند.به دی ماه ۱۴۰۱ رسیدیم اما 

مردم اهواز دوباره شاهد بروز آب گرفتگی در سطح معابر مختلف هستند.
عضو کمیســیون اجتماعی مجلس در گفت وگو با خبرنــگار مهر بیان می کند: 
مشــکلات شبکه فاضلاب اهواز و همچنین شهرستان کارون به فرسودگی چند 
دهه این شــبکه مربوط می شود که در سال های اخیر، مبالغی از صندوق ذخیره 
ارزی برای این مشــکل اختصاص یافته است.سید کریم حسینی ادامه می دهد: 
برای برطرف کردن مشکلات شبکه فاضلاب اهواز در زمینه تأمین اعتبارات لازم، 
به عزم و نگاه ملی نیاز اســت.وی می گوید: معضلــی که در روزهای اخیر باعث 
شده که مشکلات سه سال گذشته تکرار شود، با وجود تخصیص اعتبارات برای 
این موضوع و همچنین اقدامات خوبی که از ســوی شرکت آب و فاضلاب برای 
ساماندهی این شبکه و اجرای طرح جامع انجام شده ولی حل نشده است.نماینده 
مردم اهواز در مجلس اضافه می کند: حتی عزم اســتانی برای حل این مشــکل 
دیده نشده و برخی مواقع شرکت آب و فاضلاب را برای پیگیری امور تنها دیدیم.

حسینی ادامه می دهد: تکرار این وضعیت در شهر اهواز به دلیل کُند شدن اجرای 
طرح جامع فاضلاب و اختصاص بودجه با فاصله زمانی بیشــتر است، اگر سرعت 
عمل نداشته باشیم، فصل بارندگی برای به سرانجام رسیدن این اقدامات منتظر 
نمی ماند.نماینده مردم اهواز در مجلس تصریح می کند: در خصوص مشــکلاتی 
که برای تأخیر در انجام پروژه طرح جامع فاضلاب ایجاد شــده موضوعات را به 
رئیس جمهور، معاون اول وی و همچنین وزرای مربوطه اعلام کردیم.وی با اشاره 
به اینکه اختصاص بودجه به اندازه کافی و افتتاح چند جبهه کاری برای مثمرثمر 
شدن طرح فاضلاب اهواز لازم است، یادآور می شود: حفاری های بسیار مشاهده 
شــده ولی لوله گذاری به علت تأمین نشدن لوله از شرکت های تولیدی به تأخیر 
افتاده و یا اینکه لوله گذاری انجام شــده ولی آســفالت معابر صورت نمی گیرد.

حسینی می گوید: هرچند اقدامات انجام شــده را انکار نمی کنیم و کار خطوط 
اصلــی به خوبی پیش می رود ولی دلیل اصلی فوران فاضلاب و آبگرفتگی ها این 
است که هنوز خطوط فرعی در شهرها اصلاح نشده و نقاط ریزشی رفع مشکل 
نشده اند.وی تاکید می کند: راه حل اصلی این است که دولت کار را تمام شده نداند 
و به نماینده خودش در استان تذکر لازم و جدی را بدهد که محور اول برای کار 

اتمام طرح شبکه فاضلاب اهواز و کارون باشد.
عضو شورای شــهر اهواز در گفت وگو با خبرنگار مهر بیان می کند: در یک سال 
اخیر آبفا اقدامات خوبی انجام داده و نمی توان اتفاقات مثبت را نادیده گرفت؛ از 
حدود یک هزار و ۸۰۰ نقطه ای که دچار آب گرفتگی و بالازدگی فاضلاب شــده 
بودند، به رقمی حدود ۱۰۰ نقطه رسیدیم.سید محمدعلی پورموسوی می افزاید: 
مشکل در بسیاری از مناطق شهری اهواز که روزها زیرآب بودند از جمله شهرک 
دانشگاه، خیابان انقلاب و شیخ بها حل شده است؛ در برخی از این مناطق حتی 
در فصول غیربارندگی هم بالازدگی فاضلاب داشتیم.وی خبر می دهد: گویا فقط 
۵۲ درصد طرح علاج بخشی برای حل این مشکل انجام شده و ۴۸ درصد آن باقی 
مانده اســت؛ در چند روز گذشته ۶۰ میلی متر بارندگی داشتیم که حجم عمده 

آن در ۱۵ - ۱۶ دقیقه رخ داد. 
پورموســوی اظهار می کند: اگر شهرداری شبکه ای را برای دفع آب های سطحی 
نداشــته باشــد، مثل این می ماند که به شــهرداری اعلام کنید شــما مسئول 
دفع آب های سطحی هســتید ولی شبکه ای ندارید؛ شــهرداری اهواز در طرح 
علاج بخشی حتی در برخی نقاط کار لوله گذاری را انجام داد و امسال برای نمونه 
آب گرفتگی در منطقه باغ شیخ خیلی کمتر رخ داده و ماندگاری آن ۲ - ۳ ساعت 
بیشتر نبوده است.عضو شــورای شهر اهواز با اشاره به اینکه بخشی از مشکلات 
حل شده و قسمت های باقیمانده باید زودتر حل شوند، بیان می کند: برای تمام 
اقدامات انجام شــده آبفا و شهرداری تشکر می کنیم ولی برای انجام ندادن دیگر 

اقدامات نیز تذکر می دهیم.
وی بــا انتقاد از اینکه تمهیداتی که باید برای یک بارندگی ســنگین پیش بینی 
می شد در اهواز فراهم نشد و برای همین در بارندگی اخیر آبفا و شهرداری باز هم 
غافلگیر شدند، گفت: برخی نقاطی که کار انجام شده مثل قسمت جنوبی شیخ بها 

با گذشت ۶ ساعت از بارندگی باز آب گرفتگی داشت.
مجــری طرح جامع فاضــلاب اهواز در گفت وگو با خبرنــگار مهر بیان می کند: 
مجمــوع اعتبارات مصوب برای طرح فاضلاب اهواز و کارون ۷۶۰ میلیارد تومان 
بــوده که تخصیص پیدا کرد. ۵۳۰ میلیارد تومان از این مبلغ به صورت نقدی و 
مابقی به صورت اســناد خزانه بود.مهدی ظاهرزاده با اشاره به اینکه برای اجرای 
طــرح جامع فاضلاب اهواز و کارون در مجموع ســه هزار و ۳۰۰ میلیارد تومان 
پروژه منعقد شده است، ادامه می دهد: امسال نیز حدود یک هزار و ۵۰۰ میلیارد 
تومــان برای اجرای طرح فاضلاب اهــواز و کارون اعتبار تخصیص پیدا کرد که 

حدود ۶۰۰ میلیارد تومان آن از طریق اعتبارات نفت تأمین شد.
وی با اشاره به اینکه ۹۰ درصد از طرح های ضربتی که در سال های گذشته مرسوم 
بوده برای رفع مشــکل آب گرفتگی در اهواز اجرا شده است، تصریح می کند: اگر 
اجرای طرح جامع فاضلاب اهواز به اتمام برسد نهایتاً توان دفع ۵۰۰ هزار تا یک 
میلیون مترمکعب از آب های سطحی را دارد.مجری طرح جامع فاضلاب اهواز با 
تأکید بر لزوم طراحی شبکه دفع آب های سطحی برای اهواز اضافه می کند: طبق 
ماده ۵۵ قانون دفع آب های سطحی و طراحی شبکه برعهده شهرداری است ولی 
آبفا برای شهر اهواز نه تنها به دنبال اعلام متولی برای انجام این کار نیست بلکه 

در کنار شهرداری اهواز برای رفع مشکل اقداماتی را انجام می دهد.
وی با اشاره به اینکه بر اساس آخرین محاسبات در سال جاری برای به سرانجام 
رسیدن طرح جامع فاضلاب اهواز به ۱۳ هزار میلیارد تومان اعتبار نیاز است که تا 
قبل از اتمام کار هر سال معمولاً ۲۰ درصد به مبلغ نهایی افزوده می شود، عنوان 
می کنــد: برای اجرای طرح جامع فاضلاب اهــواز تأمین اعتبار یک هزار و ۲۶۷ 
میلیارد تومانی در ســه سال مصوب شده است.مجری طرح جامع فاضلاب اهواز 
در واکنش به اینکه چرا امسال نیز همچون سه سال قبل شهروندان اهوازی شاهد 
معضل آب گرفتگی بودند، می گوید: آب گرفتگی یعنی مختل شدن عبور و مرور 
شهروندان در فاصله زمانی مشخص )نسبتاً طولانی( بنابراین باید اعلام کنیم که 
با توجه به اصلاح شبکه فاضلاب در اهواز امسال سرعت تخلیه آب های سطحی 

خیلی بیشتر از سال های گذشته بوده است.

گزارش

مجتمع پتروشــیمی  دشــت مازه شهرستان 
کهگیلویه در اســتان کهگیلویــه و بویراحمد، 
یکســال و چهار ماه پیش یعنی در روز ششم 
شــهریورماه ۱۴۰۰ با حضور سیدحشمت الله 
صمیمی  دوســت معاون وقــت امور اقتصادی 
اســتاندار کهگیلویه و بویراحمد، سید محمد 
موحد نماینده کنونی مجلس، وحدانی فر امام 
جمعه فعلی دهدشت، دارا کریمی نژاد فرماندار 
وقت کهگیلویه و جمعی از مســئولان استانی 
و شهرستانی کلنگ زنی شــد.به گزارش ایلنا 
از یاسوج، ســید محمد موحد نماینده کنونی 
کهگیلویه بزرگ در مجلس شورای اسلامی در 
آئین کلنگ زنی پتروشیمی  دشت مازه، موافقت 
با احداث این مجتمع پتروشیمی را رویداد مهم 
و بی نظیر در صنعت پتروشیمی خواند و گفت: 
تاکنون چنین مجوزی در کشــور صادر نشده 
اســت.این نماینده مجلس شورای اسلامی در 
آن روز تاکیدکرد که موافقت با تأمین خوراک 
پتروشیمی دهدشت لطف پروردگار متعال بود 

و لاغیر.
معاون وقت هماهنگی امور اقتصادی استاندار 
کهگیلویه و بویراحمد هم در این آیین، کاربرد 
ایــن محصــول را جایگزین ســوخت دیزلی، 
صنایع لاستیک سازی، محلل دارویی و ۱۲۰ 
کاربــرد دیگر در صنایع به عنــوان مواد اولیه 
دانست.سید حشمت الله صمیمی دوست گفت: 
طــرح D.M.E دی متیل اتریکی از پروژه های 
مهم اقتصادی استان است که حدود یک سال، 
پیگیری های لازم در خصوص آن انجام شــده 
است.وی، حجم سرمایه گذاری این طرح را ۱۲ 
هزار میلیارد تومان عنوان و خاطرنشان کرد: با 
بهره برداری از آن زمینه اشتغال بیش از ۵۰۰ 
نفر به صورت مســتقیم فراهم می شود.معاون 
وقت اســتاندار کهگیلویــه و بویراحمد افزود: 
باتوجه به اینکه یکی از ظرفیت ها و پتانسیل های 
اســتان به ویژه در مناطق گرمســیری، ایجاد 
صنایع پتروشیمی است بنابراین در این مدت، 
مطالعات زیادی برای اجرایی شــدن این طرح 
اخذ مجوز خوراک  انجام شد.صمیمی دوست، 
گاز از وزارت نفــت را یک اقــدام مهم ذکر و 
یادآورشــد: حجم گاز این طــرح حدود یک 

میلیارد و ۷۰۰ میلیون مترمکعب اســت که با 
تلاش ها و رایزنی هایی که آقای موحد نماینده 
مردم در مجلس یازدهم با وزیر نفت داشــتند 
این مجوز نهایی شــد.وی با تاکید براینکه در 
خیلی از استان ها به راحتی چنین مجوزی اخذ 
نمی شــود، گفت: این مجوز هدیه ای بوده که 
وزیر نفت دولت دوازدهم به مردم شهرســتان 
کهگیلویه اهداء کرد. مشــاور کنونی استاندار 
کهگیلویــه و بویراحمد افزود: بــا راه اندازی 
ایــن طرح، بخــش مهمی از مواد اولیه ســایر 
کارخانجات کشور تأمین در ۱۲۰ نوع محصول 

می تواند کاربرد داشته باشد.
صمیمی  دوســت در آن روز گفت: کلنگ زنی 
این طرح نشان داد  که می شود در بحرانی ترین 
شرایط اقتصادی کشور حتی در زمان تحریم و 
در شرایط سخت دیگر اقتصادی اگر یک عزم 
و اراده قوی باشــد کارهای بزرگی انجام داد.
وی با تاکید براینکه در ســکوت کامل خبری 
تلاش بر این بوده که این کار به سرانجام برسد، 
اظهارداشــت: »طرح دی متیل اتر« که اکنون 
کلنگ زنی شــد یکی از پروژه های عظیم است 
که برای نخستین بار در کشــور و خاورمیانه 

اجرا می شود.
معاون وقت اســتاندار کهگیلویــه و بویراحمد 
گفت: ســرمایه گذار با صاحبــان دانش فنی 
در کشــورهای بزرگ نظیر چین، ژاپن و کره 
مذاکــرات لازم را انجام داده و حتی در داخل 
از ظرفیت دانشــگاه صنعتی شــریف استفاده 
این  تاکیدکــرد:  می کنــد. صمیمی دوســت 
مجموعه عظیــم که کلنگ زنی شــد نتیجه 
صدها ساعت نشســت و مذاکره بود که امروز 
ثمــرات آن را خواهیم دید و در آینده نزدیک 
دو طرح دیگر که مرتبط با این پروژه هســتند 
را خواهیم داشــت و در همین محدوده کلنگ 
زنی می شــود و حدود ۳۰۰ نفر دیگر اشتغال 

ایجاد خواهد شد. 
دارا کریمی نژاد فرمانــدار وقت کهگیلویه هم 
در آییــن کلنگ زنی این طــرح گفت: اجرای 
چنیــن طرح هایــی در این شهرســتان نیاز 
ضروری اســت.وی افزود: راکد ماندن برخی از 
طرح ها بعد از دولت اصلاحات در شهرســتان 

کهگیلویه، مردم را دلســرد و اطمینان آنها را 
کمرنگ کرد و امیدواریم این طرح با تســریع 
در عملیات، مشــارکت و اعتماد مردم را جلب 
کند. علی دبیران مدیر پروژه نیز در روز هشتم 
شــهریورماه ۱۴۰۰ و در آئیــن کلنــگ زنی 
مجتمع پتروشیمی دشت مازه کهگیلویه با ابراز 
خرسندی از همکاری مسؤولان، اظهارداشت: 
صنعت پتروشــیمی برای اولین بار صنعت دی 
متیل اتر را در تاریخ خود دیده است و این برای 
من ارزنده است. وی از سرمایه گذاری ۱۲ هزار 
میلیارد تومان در ایــن پروژه خبرداد و گفت: 
۱۸۰ میلیون یورو ارزی و ۶۵۰۰ میلیاردتومان 
ریالی است که سرمایه گذاری از چهارماه قبل 
شــروع و امروز عملیات فیزیکی آغاز می شود.
دبیران برنامه زمانبندی برای تکمیل مجتمع 
را ۴۸ مــاه از زمــان احداث عنــوان و افزود: 
مجوزهایی که شاید راه سه ساله برای اخذ نیاز 
داشت در کمتر از هفت ماه انجام گرفت و البته 

ادامه کار را هم با قدرت ادامه می دهیم.
یک شهروند دهدشتی با ابراز نگرانی از تعطیلی 
پروژه مجتمع پتروشیمی دشت مازه دهدشت، 
از ناامیدی مردم از دولت سیزدهم هم خبرداد 
و اظهارداشت: متاســفانه با وعده های مُحقق 
نشــده ای که برخی مســئولان شهرستانی و 
اســتانی به ما و فرزندان مــا داده اند؛ همه از 
دولت ناامید شده اند.کریم  ۴۵ ساله تاکیدکرد 
که دیگر به وعده های برخی مسئولان امُیدی 
نیســت چرا که بســیاری پروژه های عمرانی 
شهرســتان کهگیلویه همگی تعطیل شده اند. 
جوانــی کــه در محــدوده میــدان مرکزی 
دهدشت در حال سیگار کشــیدن بود هم از 
نبود بسترهای اشــتغالزایی در حوزه انتخابیه 

کهگیلویه بزرگ به شدت انتقاد کرد.
وی که خود را » امیرحسین« ۳۷ ساله ساکن 
یکی از روستاهای حاشیه ای دهدشت معرفی 
کرد، گفت: متاســفانه شرایط ناگوار و سختی 
در شهرستان کهگیلویه در بخش های مختلف 
بویژه بخش های اقتصــادی و اجتماعی ایجاد 
شده و اصلا گوش کســی هم بدهکار نیست.
به گــزارش ایلنا از یاســوج، پــروژه مجتمع 
پتروشــیمی  »دشــت مازه« دهدشــت مرکز 

شهرســتان کهگیلویه در اســتان کهگیلویه و 
بویراحمد کــه با برگزاری جشــنی بزرگ در 
استان و شهرســتان برگزار شــد اکنون بعد 
از یکســال و چهارماه بطــور کامل تعطیل و 
ناامیدی دیگری در این حوزه انتخابیه بدنبال 
آورده اســت.امام جمعه دهدشــت که در روز 
کلنگ زنــی این پروژه حضور داشــت اکنون 
از تعطیلــی آن خبر می دهد و اظهارداشــت: 
وزارت نفــت در واگــذاری پروژه هــا، به ویژه 
به اشخاص،  پروژه پتروشیمی »دشــت مازه« 
دقت کافی نــدارد و به دلیل واگذاری به افراد 
ناتوان این پروژه نتوانســت اجرا شود وتعطیل 
شد. »حجت الاســلام علی وحدانی فر« گفت: 
احداث مجموعه پتروشیمی در دهدشت، برای 
شــهری که هیچ کارخانه و یا شهرک صنعتی 
فعالی ندارد می توانســت نقش بســزایی برای 
تغییر روند زندگی مردم داشته باشد.وی گفت: 
کلنگ پتروشیمی »دشت مازه« در شهریورماه 
سال گذشته با سرمایه گذاری بخش خصوصی 
بر زمین زده شــد و حجم سرمایه گذاری برای 
احداث آن را شش هزار و ۵۰۰ میلیارد تومان 
عنــوان کردند.امام جمعه دهدشــت افزود: به 
دلیــل نزدیکی به شــرکت نفت گچســاران، 
احداث این پتروشیمی  می توانست نقش بسیار 
زیادی برای توســعه این منطقه داشته باشد و 

با وجود اینکــه احداث این مجموعه، درگیری 
و نزاع هــای زیادی برای مــردم منطقه ایجاد 
کرده بود امــا با تبلیغات گســترده و مزایای 
احداث آن و اشتغالزایی برای سه هزار و ۵۰۰ 
نفر موجب شــد تا مردم نسبت به احداث این 
مجموعه خوش بین شوند. وحدانی فر با اظهار 
تاســف از فــراوان از تعطیلی پــروژه مجتمع 
پتروشیمی دشــت مازه دهدشت، خاطرنشان 
کرد: تعطیلی و توقف کار پروژه پتروشــیمی و 
اتفاقات انجام شده فضا را به سمت و سویی برُد 
که باعث ناامیدی و بی اعتمادی مردم نسبت 
به دولت و مسئولان شده است.امام جمعه شهر 
دهدشــت با بیان اینکه برای اجــرا و احداث 
پتروشــیمی، پیمانکار و سرمایه گذار جدیدی 
تعیین می شــود، ادامه داد: محل جدیدی نیز 
برای اجــرای پروژه در نظر گرفته می شــود، 
زیرا محــل قبلی ظرفیت لازم بــرای احداث 
پتروشیمی را نداشت.به گزارش ایلنا، شهرستان 
کهگیلویه از شهرستان های ششگانه گرمسیری 
در اســتان کهگیلویه و بویراحمد اســت که با 
یاســوج مرکز این استان حدود ۲۰۰ کیلومتر 
فاصلــه دارد. فقر، بیــکاری، اعتیاد، مهاجرت، 
آســیب های اجتماعی و ناامیــدی از آینده از 
مهم ترین مولفه های کنونی قابل مشــاهده در 

شهرستان کهگیلویه است.

نماینده مردم بهشهر، نکا و گلوگاه در مجلس گفت: اشتغال 
مهمترین دغدغه اســتان  مازندران از شرق تا غرب استان 
است و وجود ۵۷ هزار بیکار ثبت نام شده در ۳ شهرستان 
بهشهر، نکا و گلوگاه در شرق مازندران نیازمند توجه بیشتر 

مسئولان به بخش اشتغال است.
غلامرضا شریعتی در گفت وگو با خبرنگار ایلنا اظهار کرد: 
عملکرد و نگرش نادرســت در حوزه ســرمایه گذاری طی 
دهه های گذشته  ســبب بروز مشکلات بیکاری در استان  
مازندران شد و اکنون با موجی از تحصیل کرده های بیکار 

در اســتان مواجه ایم و باید در این راســتا با تدبیر و تغییر 
نگرش به سمت اشتغال زایی رفت.

وی افــزود: ۵۷ هزار بیکار در شــرق اســتان مازندران به 
صورت ثبت نام شــده در مراکز کاریابی وجود دارد که از 
این تعداد ۳۲ هزار نفر در بهشهر، ۱۵ هزار نفر در نکا و ۱۰ 

هزار نفر در گلوگاه ثبت شدند.
وی با اشــاره به فصل برداشت مرکبات در استان مازندران 
و عــدم تحقق وعده هــای دولت در حمایــت از باغداران 
گفــت: مازندران بیــش از ۱۱۳ هزار هکتــار باغ مرکبات 

دارد و امســال دو میلیون و ۸۰۰ هزار تن محصول در آن 
تولید شده اســت و کشاورزان و باغداران ناامید از حمایت 
کشاورزان شده اند و سردرختی ها همچنان بر روی درختان 
باقی مانده و رغبتی برای برداشت برای باغدار وجود ندارد. 
شــریعتی یادآور شــد: با توجه به  قول مسئولان مبنی بر 
حمایت ویژه از باغداران برای فروش محصولات متاســفانه 
این وعده عملیاتی نشده و باغداران از حمایت دولت  ناامید 

شده اند.
نماینده مردم بهشــهر، نــکا و گلــوگاه در مجلس گفت: 

براساس آنچه توســط باغداران و کشاورزان بیان  می شود، 
آنــان نه در زمان تولید و نه در زمان برداشــت حمایتی از 
سوی دولت نمی شوند و این مسئله به نفع اقتصاد ما نیست 
چرا که باغدار و کشــاورزان را سرخورده می کند و رغبتی 

برای تولید باقی نمی ماند.
شــریعتی افزود: با توجه به شروع فصل زمستان، اگر دچار 
برف و یخبندان شویم تمامی سرمایه های کشاورزان از بین 
می رود و باید مســئولان با جدیــت در این بخش وارد و با 

تدبیر مناسب از باغداران و کشاورزان حمایت کنند.
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ساختمانهایفاقدسندرسمیحوزهثبتیشهرستانفومن
برابر رای شــماره ۱۴۰۱۶۰۳۱۸۰۰۳۰۰۵۰۶۳ -۱۴۰۱/۰۹/۲۱ هیــات موضوع قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی 
و ســاختمان های فاقد سند رسمی مســتقر در واحد ثبتی فومن تصرفات مالکانه و بلامعارض رضا فرخ طلب فومنی فرزند 
محمدعلی به شــماره ملی ۲۶۶۸۰۱۹۴۳۵ نسبت به ششــدانگ یک قطعه زمین مشتمل بر یک باب سوئیت و انباری به 
مساحت ۷۳۸/۳۵  متر مربع به شماره پلاک ۴۱۳۷ فرعی مفروز و مجزی شده از پلاک شماره ۷ فرعی از ۶۹ اصلی واقع 
در گربه کوچه بخش ۲۴ گیلان از مالکیت رسمی محمدعلی فرخ طلب محرز گردیده است، لذا به منظور اطلاع عموم در 
دو نوبت به فاصله ۱۵ روز آگهی می شود و در صورتی که اشخاصی نسبت به صدور سند مالکیت متقاضیان اعتراضی داشته 
باشــند می توانند از تاریخ انتشــار اولین آگهی به مدت ۲ ماه اعتراض خود را به این اداره تسلیم و پس از اخذ رسید ظرف 
مدت یک ماه از تســلیم اعتراض دادخواســت خود را به مرجع قضایی تقدیم نمایند، بدیهی است در صورت انقضای مدت 

مذکور و عدم وصول گواهی اقامه دعوی طبق مقررات سند مالکیت صادر خواهد شد. م الف 812
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برابر رای شــماره ۱۴۰۱۶۰۳۱۸۰۰۳۰۰۵۲۳۴ -۱۴۰۱/۰۹/۲۷ هیات موضوع قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و 
ســاختمان های فاقد سند رسمی مستقر در واحد ثبتی فومن تصرفات مالکانه و بلامعارض احمدرضا موسوی آزاد کسمائی 
فرزند شمس الدین به شماره ملی ۲۵۹۵۴۸۷۰۰۰ نسبت به ششدانگ یک قطعه زمین مشتمل بر اعیانات احداثی )گلخانه( 
به مســاحت ۷۰۷۱/۱۲  متر مربع به شماره پلاک ۹۷۵ فرعی مفروز و مجزی شده از پلاک شماره ۲۰ فرعی از ۶۷ اصلی 
واقع در سند بخش ۲۴ گیلان از مالکیت رسمی اکبر بزرگ زاده سندی محرز گردیده است، لذا به منظور اطلاع عموم در 
دو نوبت به فاصله ۱۵ روز آگهی می شود و در صورتی که اشخاصی نسبت به صدور سند مالکیت متقاضیان اعتراضی داشته 
باشــند می توانند از تاریخ انتشــار اولین آگهی به مدت ۲ ماه اعتراض خود را به این اداره تسلیم و پس از اخذ رسید ظرف 
مدت یک ماه از تســلیم اعتراض دادخواســت خود را به مرجع قضایی تقدیم نمایند، بدیهی است در صورت انقضای مدت 

مذکور و عدم وصول گواهی اقامه دعوی طبق مقررات سند مالکیت صادر خواهد شد. م الف 808
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